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امام حسین علیه السلام:
فرزندم! بپرهـیز از سـتم بر كسی كه غیر 

از خدا یاورى در مقابل تو ندارد.

حدیث روز

شنبه  7 مرداد 1402  شماره: 1885

 دبیر سرویس: میثم محجوبی  دبیر سرویس: میثم محجوبی  

دیدار تدارکاتی سپاهان و فجر در اصفهان

مسابقات فیتنس چلنج قهرمانی کشور

درخشش ورزشکاران پاسارگادی 
در تیم منتخب فارس 

مسابقات فیتنس چلنج کشوری  چهارمین دوره به میزبانی استان لرستان شهر 
خرم آباد برگزار شــد و ورزشکاران پاسارگادی از باشگاه مهدی جعفری در تیم 

 منتخب فارس حضور داشتند.
ورزشــکاران از باشگاه مهدی جعفری پاســارگاد در این رقابت ها شامل آقایان 
رضا آزاد، محمد امیر صادق پور، مجید کاوه، آرین شــعبانی، محمد کشاورز و 
محمدحسین حســن پور بودند. مقام نایب قهرمانی توسط آقایان مجید کاوه و 
محمد امیر صادق پور به دســت آمد  و در پایان به همراه تیم  منتخب فارس 
کسب عنوان دوم تیمی  و راه یابی به مسابقات آسیایی در لبنان نیز حاصل شد.

عضویت یک فارسی در کمیته 
استعدادیابی فدراسیون

طی حکمی از ســوی رئیس فدراســیون بدمینتون، ابراهیم راضی، 
رئیس انجمن بدمینتون کارگری و مسئول کمیته مربیان بدمینتون 
فدراســیون کارگری به عضویت کمیته اســتعدادیابی فدراســیون 
بدمینتــون درآمد. راضی تا اردیبهشــت ماه امســال، رئیس هیئت 

بدمینتون استان فارس بود.


محمدرضا جوکار

ورزشی نویس

خداحافظی زودهنگام 
با داوران باتجربه!

طبق مصوبه فدراسیون فوتبال ایران مبنی بر سن بازنشستگی 

داوران بالای 45 ســال از لیســت بین المللی، چندین داور 

و كمــک داور بین المللی و باتجربه ایرانــی از دنیایی داوری 

خداحافظی كردند و دیگر در لیست لیگ بیست وسوم حضور 

ندارند.

طبق این مصوبه، داوران بالای 45 سال نمی توانند در لیست 

بین المللی قرار بگیرند و تنها یک  سال اضافه تر می توانند در 

لیگ برتر قضاوت كنند.

نکته قابل تأمل در این مصوبه  كه توســط كمیته داوران هم 

تأیید شده این اســت كه فیفا مدت زیادی است قانون منع 

داوری برای داوران بالای 45 سال را برداشته است.

در جام جهانی اخیر كه در قطر برگزار شد، 11 داور و كمک داور 

بالای 45 سال در مسابقات جام جهانی  سوت و پرچم زدند. 3 

داور و 8 كمک داور در آن بازی ها بالای 45 سال سن داشتند 

و فیفا نه تنها معتقد نبوده  كه سن داوری آنها به پایان رسیده 

بلکه شرایط بدنی و تجربه و كیفیت قضاوت آنها را ارزیابی و 

ملاک انتخاب قرار داده است. فدراسیون جهانی فوتبال سعی 

كرده در مهم ترین تورنمنــت جهان از داوران باتجربه اش در 

كنار داوران جوان و مستعد استفاده كند و تجربه این داوران 

را به سایر داورهای جوان منتقل كند.

حال  باید دید چرا فدراسیون و كمیته داوران  بر خلاف فیفا و 

كمیته داوران فیفا عمل می كنند و داوران باتجربه و باكیفیت  

خود را زودتر از موعود بازنشسته و مجبور به خداحافظی از 

دنیای قضاوت می كنند؛ آیا بهتر نیست این نگاه به »تجربه در 

داوری« تغییر كند؟

محمدرضا دهداری

جهانبخش جدایی را 
تکذیب کرد

علی رضا جهانبخش تأکید کــرد قصد جدایی از فاینورد را ندارد. 
به گزارش فوتبــال 360، علی رضا جهانبخش، شــایعات مبنی 
بــر جدایی از فاینور را رد کرد.  فاینورد روز پنجشــنبه با حضور 
علی رضا جهانبخش در دیــدار تدارکاتی مقابل ویارئال به میدان 
رفت که در پایان دو تیم به تســاوی یک بر یک رسیدند. بازیکن 
ایرانی فاینورد، زننده تک گل تیمــش در این بازی از روی نقطه 

پنالتی بود.
پس از پیوستن کالوین استنگر به فاینورد اخباری مبنی بر جدایی 
جهانبخش منتشر شد که این بازیکن تأکید کرد قصد جدایی از 
فاینورد را ندارد.  این ملی پوش ایرانی در گفت وگو با ESPN گفت: 
»من همیشه یاد گرفته ام تا جایی که ممکن است سخت کار کنم 
و به راه خود ادامه دهم. واقعاً برایم مهم نیســت که دیگران چه 
می گویند؛ نظر تنها کســی که برای من مهم است مربی است و 
او من را می خواهد. البته خودم هم دوست دارم بمانم؛ من اینجا 
بسیار خوشحالم. همه می دانند فاینورد چه باشگاه بزرگی است؛ 
هیــچ کس نمی داند در آینده چه اتفاقــی خواهد افتاد، اما تا آن 

زمان من فقط به تلاش خود ادامه می دهم.«
جهانبخش در تابستان ۲0۲۱ از برایتون انگلیس به فاینورد هلند 
و فصل قبل به همراه این تیم قهرمان شــد. بازیکن ایرانی فصل 
قبــل ۲۸ بازی در لیگ برتر هلند انجام داد و ۵ بار گلزنی کرد و 
۷ پــاس گل داد. جهانبخش اگر در فاینورد بماند، می تواند اولین 

حضورش را در لیگ قهرمانان اروپا تجربه کند.
جهانبخش  ۲9 ســاله در تابســتان ۲0۲۱ از برایتون انگلیس به 
فاینورد پیوست و فصل قبل به همراه این تیم قهرمان  هلند شد. 
بازیکن ایرانی فصل قبل ۲۸ بــازی در لیگ برتر هلند انجام داد 
و ۵ بــار گلزنی کرد و ۷ پاس گل داد. جهانبخش اگر در فاینورد 
بماند، می توانــد اولین حضورش در لیگ قهرمانان اروپا را تجربه 
کند؛ این بازیکن تا سال ۲0۲4 با فاینورد قرارداد دارد و باید دید 
در چند روز باقی مانده از فصل نقل وانتقالات اتفاق خاصی برایش 

رخ می دهد یا خیر.

ماندگار شدن شهریار 
در سپاهان

شــهریار مغانلو با وجود خریدهای پرتعداد تیمش در خط حمله، 
فصل آینده هم قرار اســت برای ســپاهان بازی کند. به گزارش 
فوتبــال 360، شــهریار مغانلو حداقل برای یــک فصل دیگر در 
ســپاهان باقی می ماند. در هفته های اخیر، شایعات زیادی درباره 
جدایی آقای گل فصل پیش لیگ برتر از ســپاهان منتشــر شده 
بود. مغانلو اوضاع خوبی در سپاهان داشت، اما جذب هم زمان کاوه 
رضایی، رضا شــکاری، عیسی آل کثیر و رضا اسدی، نشان می داد 
ژوزه مورایس قصد انجام تغییرات در خط حمله تیمش برای فصل 
آینده را دارد. مغانلو هم، علاقه داشــت به پرســپولیس برگردد و 
برای تیم یحیی گل محمدی بازی کنــد. قابل پیش بینی بود که 
ســپاهان، اجازه حضور مغانلو در پرســپولیس را ندهد؛ رفتن به 
تیم های اماراتی با پرداخت هزینه فسخ قرارداد، دیگر گزینه مغانلو 
برای فصل آینده بــود؛ اتفاقی که نیفتاد و علاقه تیم های اماراتی 
به مغانلو در حد شایعه باقی ماند. در فاصله کوتاهی تا شروع لیگ 
برتر، پرونده جدایی مغانلو از سپاهان رسماً بسته شد و او تا پایان 
قراردادش یعنی فصل آینــده، بازیکن این تیم خواهد بود. مغانلو 
فصل پیش، کلیدی ترین مهره مورایس در خط حمله بود، اما فصل 
بعد، 4 رقیب جدی برای حضور در ترکیب اصلی خواهد داشــت. 
بازیکنانی که همگی، جزو مهم ترین شــاه ماهی های نقل و انتقالات 
لیگ بودند و تیم های زیادی، قصد خریدشــان را داشتند. حضور 
این ۵ مهاجم یعنی شــهریار مغانلو، کاوه رضایی، رضا شــکاری، 
عیســی آل کثیر و رضا اســدی کار مورایس را برای انتخاب خط 
حمله تیمش در فصل آینده سخت می کند؛ به خصوص که فصل 

پیش، سپاهان با سیستم تک مهاجم بازی می کرد.

 محمدرضا جوكار - میثم محجوبی 
در شــماره قبل به بخش اول صحبت های استعدادیاب کهنه کار تیم های ملی پایه و 

مربی باتجربه فوتبال شیراز پرداختیم. مسعود مقیم که به دفتر شیرازنوین آمده بود 

در گفت و گویی مفصل به بیان ابعاد مختلف فوتبال پرداخت و ضمن بیان مشکلات و 

معضلات به چیزهایی که می توانیم به آنها امیدوار باشیم نیز اشاره کرد.

در قســمت قبل خواندیم که مقیم از نقش پررنگ مطبوعات در پیشــرفت فوتبال، 

ضرورت برقراری احترام در جامعه فوتبال، لزوم نظارت خانواده ها بر مدارس فوتبال، 

دِین خود به پیشکســوتان شیراز و استان و لزوم تربیت مربیان مجرب برای هدایت 

استعدادهای بی شمار فوتبال گفت.

در قسمت دوم به بخش دیگری از صحبت های این مربی بازیکن ساز می پردازیم و در 

شماره یکشنبه نیز بخش سوم این گفت وگو را از نظر خواهید گذراند.

 این همه استعداد، نیاز به مربیان خوب دارند

باید مسائل زیرساختی مان را حل کنیم؛ اگر می خواهیم در آینده بزرگی کنیم، باید 

در این مورد خیلی خیلی پیشرفت کنیم؛ این یک اصل است در فوتبال دنیا. اما به نظر من همه چیز دست خودمان است؛  

خودمان باید مشکلاتمان را حل کنیم. اینکه پول نداریم و سخت افزاری ضعیف هستیم، درست است؛ استانی هستیم که 

همیشه از این نظرها مشکل داشته ایم، اما از طرف دیگر معدن استعداد هم هستیم! ما استانی هستیم به اندازه یک کشور 

و در هر شهرستانی که برویم، استعدادهای زیادی در هر یک از رشته های ورزشی کشف می کنیم؛ انگار شرایط اقلیمی این 

اســتان، ورزشــکار پرور است. اما چرا در سال های اخیر این روند ظهور چهره های شاخص در فوتبال فارس کمرنگ شده؟ 

این مسئله باید ریشه یابی شود؛ فکر می کنم باید به مربیان جوان شهرمان کمک کنیم که رشد کنند، چون همین عزیزان 

هستند که آینده کودکان فوتبال دوست امروزمان را می سازند.

 کار فنی هم به تنهایی کافی نیست
در پرورش استعدادها، ما بخشی داریم به نام بخش روحی روانی؛ اگر روی این بخش نتوانیم به خوبی کار کنیم، هر چقدر 

هم در بُعد فنی خوب کار کرده باشــیم، نمی توانیم به آن نتیجه مطلوب برســیم؛ یعنی این بخش روحی روانی است که 

منجر به شکوفایی استعدادها می شود. 

 بیشتر مدارس فوتبال نگاه صرفاً اقتصادی دارند
در بحث آموزش باید یک چیز را مشخص کنیم؛ به دلیل شرایط اقتصادی که در کشورمان وجود دارد و فشاری که همه 

ما داریم تحمل می کنیم، آن مدیر مدرسه فوتبال یا مربی که به این مدارس وارد می شوند، ممکن است دو دیدگاه داشته 

باشند؛ ممکن است دیدگاهی کاملًا اقتصادی داشته باشند و صرفاً به فکر درآمدزایی باشند و یا به این فکر کنند که در کنار 

درآمد، بحث آموزش را هم باید به بهترین شکل انجام دهند. باید بررسی کنیم ببینیم چند درصد از این مدارس فوتبال، 

دارند کارشان را اصولی پیش می برند.

 من فکر می کنم درصد بالایی از آنها، فقط روی مسائل مالی تمرکز دارند؛ سعی می کنند از مربیانی استفاده کنند که قرار 

نیســت برایشــان خیلی هزینه شود و آن مربی هم کمتر می خواهد وقت بگذارد و چندان به فکر پیشرفت خود در مسائل 

فنی یا شرکت در کلاس های روانشناسی نیست. چون با آن حقوق کم، برایش نمی صرفد آنقدر وقت و هزینه بگذارد. پس 

می بینیم که چطور نگاه صرفاً اقتصادی، می تواند به آینده بچه هایی که با هزار امید و آرزو پا به میادین فوتبال گذاشته اند، 

ضربه بزند. اگر این ها درست شود، اگر نگاه ها صرفاً جنبه اقتصادی نداشته باشد، می توانیم امیدوار باشیم که فوتبالمان به 

روزهای خوب گذشته اش برگردد.

 بدون اقتصاد، هیچ چیزی جلو نمی رود

چرا استعدادها دیده نمی شوند؟ چرا استعدادها از سن ۱4 سالگی از استان خارج می شوند و در جایی دیگر دیده می شوند؟ 

چون ما در بخش آموزش و حمایت، ضعف داریم؛ باید این را درست کنیم، اما چگونه؟ یکی از بهترین راه ها این است که 

کارشناســان و خبرنگاران مطلع، نقطه نظرات خود را به گوش مسئولان فوتبالی استان و شیراز برسانند. این گونه می توان 

به انجام کاری کارشناسی امیدوار بود؛ باید بررسی و کالبد شکافی شود؛ بایستی در کلاس های مربیگری ما، کار جدیدی 

انجام دهیم و همچنین در مدارس فوتبال، بخشی را اضافه کنیم که نظارت و کنترل کافی برقرار شود. اگر بتوانیم نظارت 

کافی داشــته باشیم و البته در کنار آن، اقتصاد خوبی هم داشته باشیم، همه چیز درست خواهد شد. چون بدون اقتصاد، 

هیچ چیزی جلو نمی رود، اما اگر پول در کنار آموزش صحیح فنی و اخلاقی قرار بگیرد، می توانیم به رســیدن به نقطه ای 

ایده آل امیدوار باشیم.

 ستاره های فارسی کوچ کرده اند
می گفتند تیم ملی نوجوانان در مســابقات آســیایی هیچ بازیکنی از فارس نداشــته و باید در این باره یک توضیح مهمی 

بدهم؛ ما باید ۵0 بازیکن را به فیفا معرفی می کردیم که از میان همان ها نفرات اعزامی به مسابقات آسیایی را باید انتخاب 

می کردیم. فکر می کنید از آن ۵0 نفر چند نفر اهل فارس بودند؟ پنج یا شش نفر! این رقم خیلی خوبی است، اما چرا کسی 

نمی دانست؟ چون دیگر هیچ یک از آنها در تیم های شیرازی بازی نمی کنند! در حالی که همه آنها را مدارس فوتبال شیراز 

تربیت کرده بودند، اما مشکل همیشگی فوتبال فارس همین است که بازیکن ها برای پیشرفت مجبورند از اینجا بروند. پس 

نگوییم استعداد نداریم، باید مشکل را در جای دیگری جست وجو کنیم. 

 نقش مربی قدیمی در لحظات حساس به چشم می آید
اگر قرار اســت کارهای بزرگ انجام دهیم، باید از آدم های بزرگ اســتفاده کنیم؛ آدم هایی که تجربه دارند. در فوتبال ما از 

پیشکسوتانی که سال های سال در این راه تجربه کسب کرده اند، استفاده نمی کنند؛ شاید می گویند آنها قدیمی هستند و 

به درد فوتبال مدرن نمی خورند، اما این تفکر اشتباه است؛ مطمئن باشید تجربه قدیمی ها همیشه در جاهای مهم به کار 

می آید. پیشکســوت فوتبال نمی خواهد به مربی بگوید طوری تیم را تمرین بده که ما 30 ســال پیش تمرین می دادیم! او 

می تواند نکات ظریفی از نوع مدیریت و کنترل بازیکنان به سرمربی گوشزد کند. یک پیشکسوت می تواند نقطه عطفی باشد 

برای تیم های جوان که احساس کنند تکیه گاهی دارند و هر جایی گیر کردند، یک آدمی هست که می تواند به آنها مشورت 

بدهد. بنابراین مربیان جوان نباید در برابر حضور یک پیشکسوت در کنارشان، مقاومت کنند. 

مگر منِ مســعود مقیم، همه چیز را بلدم؟ الآن هم که تیم به جام جهانی رفته، تازه باید مطالعه من شــروع شود که چه 

کاری باید انجام دهیم؛ فوتبال یک دریاست که نمی توان به تهِ آن رسید. پیشکسوتان هم باید به مربیان جوان کمک کنند 

و اگر من به نوبه خودم این کار را نکنم، ظلم کرده ام؛ من وظیفه خودم می دانم که به عنوان یک پیشکسوت که مدیون این 

استان هستم، به هم استانی هایم کمک کنم؛ آن هم پیشکسوتان خوب فوتبال شیراز که هیچ گاه چشمداشت مالی نداشته اند 

و دوست دارند عاشقانه کمک کنند. پس لازم است که در فوتبال این شهر، دیدگاه ها نسبت به پیشکسوتان تغییر کند.

 موفقیت حاصل ترکیب بومی و غیربومی است
به نظر من باید بخشی از تیم ها را بازیکنان بومی تشکیل دهند، اما این نباید به صورت مطلق باشد.، چون بازیکن شیرازی 

زمانی پیشرفت می کند که در کنار بازیکنان خوب شهرهای دیگر قرار بگیرد. باید این بازیکنان در کنار هم آب دیده شوند 

و از همدیگر درس بگیرند؛ به نظر من چنین ترکیبی می تواند اتفاقات بزرگی را رقم بزند. زمان قدیم که تیم های شیرازی 

موفق می شدند، به این خاطر بود که بازیکنان بزرگتر با تفکرات بزرگتر در کنار بازیکنان مستعد شیرازی قرار می گرفتند 

که شــاید آن زمان ســطح توقعشان پایین بود. حضور در کنار بازیکنان مطرح، باعث افزایش اعتماد به نفس این بازیکنان 

می شد و همین اتفاق افتاد که در مقطعی، تعداد زیادی از بازیکنان شیرازی به تیم های ملی امید و بزرگسالان راه یافتند. 

بنابراین راه درســت این اســت که ضمن تأکید روی استفاده از بازیکنان بومی باید از بازیکنان خوب استان های دیگر نیز 

استفاده کنیم.

 قبلًا هم مشکل مالی داشتیم اما موفق بودیم
ما همین الآن در اســتان فارس با تمام مشکلاتی که برای فوتبالمان پیش آمده، باز هم چندین بازیکن در تیم های خوب 

کشــور داریم؛ البته شــکی نیســت که به دلیل برخی تفکرات، این روند بازیکن ســازی کمی مختل شده، اما با همه این 

مشــکلات، بازیکنان خوبی پرورش پیدا می کنند. حالا اینکه از یک ســنی به شــهرهای دیگر کوچ می کنند، یک علتش 

مسائل مالی است، اما من می گویم همه چیز این نیست؛ مگر قبلًامشکل مالی نداشتیم؟ اما چقدر بازیکن در تیم های ملی 

داشتیم؟ چرا الآن نداریم؟ چون در بخش آموزش مربیان و البته در بخش مدیریتی مشکل داریم و باید روی این دو مورد 

تجدید نظر جدی کنیم.

پایان اعتصاب بازیکنان استقلال

 آتش بس مشروط!
اعتصاب بازیکنان اســتقلال به پایان رســید و بازیکنان این تیم به تمرینات بازمی گردند. به گزارش فوتبال 
360، پرداخت نشدن مطالبات بازیکنان استقلال، باعث شد آنها پس از بازی دوستانه با آلومینیوم تصمیم به 
اعتصاب بگیرند و در تمرینات شرکت نکنند. اتفاقی که در آستانه شروع دوباره لیگ، بحرانی بزرگ در استقلال 
ایجاد کرد. اســتقلال 4 روز را بدون تمرین پشت گذاشت؛ در آستانه روز پنجم، رسانه رسمی استقلال اعلام 
کرده بازیکنان این تیم از امروز دوباره به تمرینات گروهی بازخواهند گشت و علی خطیر، مدیرعامل باشگاه 
استقلال حداکثر تا روز سه شنبه آینده بخشی از مطالبات فصل گذشته بازیکنان را پرداخت خواهد کرد. در 
بخشی از بیانه ای که باشگاه استقلال منتشر کرده، وعده داده شده به زودی مشکلات مالی آنها حل می شود: 
»تمرینات گروهی تیم از امروز دوباره از ســر گرفته خواهد شد تا برای اولین بازی فصل در روز جمعه آینده 
مقابل صنعت نفت آبادان آماده باشــیم.« علی خطیر، مدیرعامل باشگاه استقلال تأکید کرد مشکلات بچه ها 
را درک می کند و از آن اطلاع دارد و اظهار داشــت: فداکاری و صبوری بازیکنان استقلال قابل تقدیر است؛ 
با پیگیری ها و تلاش های صورت گرفته از سوی مدیریت باشگاه، ان شاءلله تا روز سه شنبه هفته آینده بخشی 
از مطالبات فصل گذشته بازیکنان پرداخت می شود تا قدری از مشکلات بچه ها کاسته شود. همچنین سعی 
و همت مدیرعامل باشگاه و اعضای محترم هیئت مدیره نیز بر این است که در فصل جدید پرداخت ها به روز 
شود. وضعیت اســتقلال در فصل نقل وانتقالات، بارها باعث اعتراض کادرفنی، بازیکنان و طرفداران این تیم 
شده است؛ استقلال نتوانسته مهدی قایدی و محمد محبی را نگه دارد یا بازیکنان مورد نظر جواد نکونام مثل 
امیرحســین حسین زاده، رضا اسدی، عارف آقاسی و محمدرضا اخباری را جذب کند. مطالبات فصل گذشته 
بازیکنان و پیش قســط بعضی از خریدهای فعلی هم پرداخت نشده اند. وضعیتی پیچیده در فاصله یک هفته 
مانده تا شــروع لیگ برتر ایجاد شده که اســتقلالی ها را نگران فصل آینده می کند. مدیران باشگاه امیدوارند 
تا سه شنبه هفته آینده، بتوانند بخشی از مطالبات بازیکنان را پرداخت کنند تا حداقل، پیش از شروع فصل 

جدید با بحران تازه ای روبه رو نشوند. 

بخش دوم گفت و گو با استعدادیاب تیم های ملی پایه:

مسعود مقیم: مدارس فوتبال
به بهـبـود کیفـیت فنی فکر کنند

 پول مهم است اما نگاهِ 
صرفاً اقتصادی فوتبال 
را نابود می کند


